
V rodziny ktos pracowat HUB • ^BBB
w kopalni, elektrowni albo hucie.

< Czy to znaczy, ze nie nienawidzi pan
kopalni i elektrowni?

- Wr§cz przeciwnie, ja sig utozsamiam
z tymi zakladami pracy, a najbardziej chyba
z kopalnia. Pracuj? w samorzadzie i wiem,
jakie sa mozliwosci budzetu dzieja podat-
kom z KWB Konin.

Wyobraza pan sobie gmine Kleczew
bez kopalni?

- Nie. Kiedy si§ urodzilem, kopalnia
juz byla. Moje pokolenie nie ma wyboru.

- Radzilem, aby zgodzili
odkrywk§.

na

i Milczat pan o zagrozeniach?
- Nie, mowilem o trudnosciach -

o tym, ze odkrywka zmienia zycie wielu
ludzi, a takze o tym, ze jest uciazliwa. Ale
ostateczny bilans zyskow i strat pokazuje, ze
przewazaja zyski. Tarn sa zasoby w^gla na
50 lat. Mice przez 50 lat taki zaktad pracy,
to wielkie przyspieszenie dla gminy. Ja ra-
dzitem kolegom z Gubina, aby zgodzili si§
na kopalni^ w§gla brunatnego.

• • W Kleczewie tez byto przyspieszenie?

dercQ natury. Im nie spodobatyby sif pah-
skie wypowiedzi.

- Byiem na kilku konferencjach orga-
nizowanych przez ekologow. My, pracow-
nicy samorzadu, uznajemy cz§sc ich racji,
zdajemy sobie jednak spraw§, ze nie da si§
rozwiazac wszystkich problemow od razu.
Pami^tam jedna z konferencji Greenpeace,
na ktorej organizatorzy korzystali z ener-
gii wiatrowej. Mindly moze dwa lata i na
poeksploatacyjnych terenach KWB Konin
stoja dzis wiatraki. Powstafa farma wiatrowa.
Moim zdaniem kopalnia Konin potrafi wi^c
pogodzic eksploatacj§ zloz wegla z ekologia.

Rozmawial: StAWOMIR STARZYKlSKI

w zadne relacje z Greenpeace, jestesmy dla
nich celem. Dziennikarze potrzebuja sensa-
cji, dlatego widza tylko cienie naszej dzia-
lalnosci. Jak bezrefleksyjna jest to opinia,
niech swiadczy fakt, ze czasem w prasie re-
gionalnej pojawiaj;j si§ informacje, ze KWB
Konin jest kopalnia w^gla kamiennego.
Mozna nas oskarzac o wszystko, domagac
si§ wszystkiego i nie ponosic za to zadnej
odpowiedzialnosci.

Mogtbym domagac sie od kopalni, aby
wykonywata seriq kosztownych i czaso-
chtonnych badari, aby uspokoic nawet
urojony If k zwiqzany z wydobyciem we-
gla brunatnego?

- Wbrew pozorom nie jest to takie
trudne. Nie b§de sie wdawat w szczegoty,
ale w wielu przypadkach musimy udowad-
niac, ze nie jestesmy wielbladem. To bardzo
kosztowne dowody. Pariski koszt to koszt
kartki papieru - jezeli wysle pan do kilku
redakcji nawet absurdalne zarzuty pod na-
szym adresem, zawsze ktoras zrobi z tego
sensacje. Kopalnia nie ma szans w starciu
z pogonia za sensacja.
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Najpierw musi bolec, zeby byto pi^knie

Wielu ludziom gornic-
two odkrywkowe ko-1
jarzy si§ tylko z gigan-
tyczn^ dziurq w ziemi.
To jednak tylko jeden
aspekt wydobywania
kopalin, ktory wiqze
si§ z przeksztalceniem I
terenow. Ale to jest troch^ tak jak z opera-
cjami plastycznymi - najpierw musi troch^
bolec, zeby byto pieknie.

Jezeli eksploatacja gornicza jest dobrze
zaprojektowana i prowadzona, to jej kori-
cowe efekty moga zwi^kszac atrakcyjnosc
otoczenia. Na terenach eksploatowanych
kiedys przez KWB Betchatow powstaly wy-
ciagi narciarskie i tory saneczkowe. Nad

zbiornikami utworzonymi przez kopalnie
Adamow czy Konin zbudowano osrodki
rekreacyjno-sportowe z plazami i domkami
letniskowymi. Gornictwo potrafi wspol-
pracowac z lokalnymi spolecznosciami. Po
zakoriczeniu wydobycia kopalin mozliwosci
rekultywacji terenow sa rozne i zaleza od
stanu gruntu i potrzeb danej gminy. Pol-
skie gornictwo ma wiele sukcesow w tym
zakresie.

W latach 2000-2009 zrekultywowano
ogofem 10,8 tys. ha gruntow, z czego 34 proc.
przypadto na gornictwo w^gla brunatnego.
Te procesy geotechniczne sa trudne, czaso-
chlonne i kosztowne. Kiedy jednak czlowiek
ingeruje w naturg, to trzeba powstate szkody
naprawic. Niejednokrotnie dzialalnosc gor-
nictwa wggla brunatnego oraz rekultywacja

i rewitalizacja terenow pogorniczych prowa-
dza do lepszej struktury gleb niz przed rozpo-
cz^ciem eksploatacji, a na odzyskane tereny
powraca gospodarka rolna. Jednym z kierun-
kow rekultywacji jest takze wzbogacanie ob-
szarow lesnych. Na terenach pokopalnianych
lokowane sa farmy wiatrowe, skladowiska
odpadow komunalnych lub przemysfowych
czy rozne zaklady przemyslowe, a to oznacza,
ze gmina nie musi na te cele przeznaczac
nowych obszarow. Obiekty sportowe i re-
kreacyjne, ktore sa forma zagospodarowania
dawnych gorniczych zwatowisk, wzbogacaja
krajobraz i przyczyniaja si§ do podniesienia
atrakcyjnosci gminy. Korzysci z gornictwa
to zatem nie tylko wplywy finansowe do lo-
kalnych budzetow.


